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Nr. Fractie Pagina-nr. (met vermelding van 
onderwerp) 

Vraag  Reactie/Antwoord Gedeputeerde Staten 

2023-01 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 6 
Inleiding begroting. 
“Momenteel resteert alleen nog 
de opgave Stikstof” 

Worden de andere vier Strategische Opgaven zoals in 
2019 vastgesteld door GS+PS, door GS niet meer 
beschouwd als Strategische Opgaven?  

Voor de andere strategische opgaven geldt dat inmiddels een 
gezamenlijke strategie met partners is opgesteld. Daarmee zijn die 
opgaven, die op zich nog steeds van strategisch belang zijn, 
overgegaan naar de uitvoering en worden die financieel verantwoord 
onder de uitvoeringsprogramma’s. 

2023-02 GroenLinks Vragen alle uit de PDF versie. 
Pagina 6 

De verkiezingen voor PS2023 zouden volgens de inleiding 
zijn op 23 maart aanstaande. GS weet ongetwijfeld dat die 
datum 15 maart 2022 is.  

Hier is inderdaad sprake van een typefout. 

2023-03 PvdA Pagina 14 
Natuurpakket Westerschelde – 
landbouw flankerend beleid – 
grondbank 

Zijn deze gronden gekoppeld aan ontwikkelen van zilte 
groenteteelt omdat het ruilgronden betreft? 

Nee, dit heeft hierop geen betrekking. 

 

2023-04 
 

GroenLinks Pagina 15 Wordt ten bate van het landbouw flankerend beleid in 
Zeeuws-Vlaanderen (al) hinder ondervonden bij acties 
rond grondruilen van de grote opkoop van landbouwgrond 
vanuit Vlaanderen? Toelichting?  

De aankoop van gronden door Vlaamse partijen speelt een rol in een 
vrije schaarse grondmarkt. 

2023-05 VVD Pagina 21 PDF begroting Er wordt aangegeven dat de aanpak stikstof in 2023 herijkt 
moet worden. Kan dit worden toegelicht mede in relatie tot 
het Statenbesluit van oktober 2022? 

In het statenbesluit van oktober 2022 is besloten dat de aanpak 
stikstof wordt geactualiseerd aan de WSN en het NPLG. De aanpak 
stikstof die PS in 2020 hebben vastgesteld kent 3 pijlers en een 10-
tal actielijnen. Deze zullen in 2023 moeten worden aangepast, door 
het statenbesluit van oktober hierin te verwerken. Het genoemde 
statenbesluit is daarmee dus de basis waarop de aanpak stikstof 
wordt geactualiseerd. 

2023-06 GroenLinks Pagina 21 Bouwen is nog vrijgesteld van stikstof. Landelijk klinken 
geluiden dat die wel mee gaan tellen voor de 
stikstofdepositie aanpak. Is bekend of het dan in Zeeland 
gaat om een substantieel aandeel? En of dat ook leidt tot 
financiële gevolgen?  

Het klopt dat de Raad van State zich op dit moment nog over de 
bouwvrijstelling buigt. Naar verwachting volgt hierover nog dit jaar 
een uitspraak. Het is niet op voorhand te zeggen welke kant die op 
zal gaan, maar de kans is aanwezig dat de Raad van State zal 
oordelen dat de bouwvrijstelling op de manier zoals die nu wordt 
toegepast juridisch gezien niet kan. 
Het is goed om te benoemen dat de bouwvrijstelling betrekking heeft 
op bouw- en aanlegwerkzaamheden in alle sectoren en dus niet 
alleen op woningbouw. De stikstofdepositie vanuit alle bouw- en 
aanlegwerkzaamheden zou dan, in het slechtste geval, weer moeten 
worden beoordeeld. Wat dat exact voor gevolgen zou hebben is niet 
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in te schatten, maar zeer waarschijnlijk zal dit leiden tot stagnatie in, 
en extra kosten voor projecten. 
 
Sinds de bouwvrijstelling zijn er overigens nagenoeg geen aanvragen 
meer gedaan voor bouw- en aanlegwerkzaamheden. Voor zover dat 
wel is gedaan, hebben wij deze niet inhoudelijk beoordeeld, omdat dit 
immers vergunningsvrij is voor de Wet natuurbescherming. Wij 
hebben dus geen overzicht van vergunningenvrije activiteiten, omdat 
daar geen melding of aanvraag voor hoeft te worden gedaan. 

2023-07 D66 Pagina 21 t/m 23, Stikstof Er wordt niets gezegd over de ambtelijke inzet, moet 
hiervoor geen (extra) geld worden gereserveerd bij deze 
grote opgave? 

Via de najaarsnota is gevraagd om ca 12 fte extra capaciteit. Dit is 
voor een groot deel bedoeld voor het NPLG. De middelen daarvoor 
worden als voorfinanciering genomen. Het rijk is voornemens om in 
2022 en 2023 1,2 miljoen euro aan de provincie toe te kennen voor 
de uitvoeringskosten, waarmee deze voorfinanciering gedekt is. 

2023-08 D66 Pagina 22, Stikstof Citaat: ''Naast het verlenen van vergunning, maken we met 
een aanpak gericht op bepaalde gebieden de natuur 
sterker.''  
 
Welke gebieden worden hier bedoeld? En wat houdt het 
'sterker maken van natuur' specifiek – en voor welke 
sector - in?  

Het sterker maken van natuur verloopt via het programma natuur. Dit 
betreft dus álle natuurgebieden die stikstofgevoelig zijn, maar 
hoofdzakelijk de gebieden waar veel herstel noodzakelijk is.  

2023-09 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 22 
“Verder houden we de 
ontwikkeling van stikstof neerslag 
in de gaten door monitoring. Via 
sensoren, satellietbeelden en 
meer metingen wordt gewerkt aan 
verbetering van de modellen.” 
 

Hoeveel geld wordt in 2023 in totaal vrijgemaakt voor de 
monitoring? 
Wat wordt verstaan onder ‘meer metingen’? Graag een 
specifieke uitsplitsing. 
Wat is de verdeling van de gelden die vrijgemaakt worden 
tussen uitgaven aan sensoren, satellietbeelden en ‘meer 
metingen’?  
Gaat het hier om real time monitoring (continu)? Of om 
incidentele monitoring? 
In het geval van incidentele monitoring; wat is het bereik 
van de monitoring? Met andere woorden in hoeveel 
gevallen kan de provincie met dit budget een monitor 
uitvoeren? 

In de begroting 2023 is € 100.000 voor monitoring opgenomen. 
Meten gebeurd via bijvoorbeeld sensoren (die provincie voornemens 
is zelf aan te schaffen) en door het bewerkstelligen van extra 
meetpunten van het RIVM in de provincie. Voor satelliet data is 
ongeveer € 50.000 begroot. De overige middelen gaan onder andere 
naar het meten met sensoren, maar ook naar het ontwikkelen en 
bijhouden van een dataportaal.  
Per onderdeel verschilt het karakter. Satellietbeelden zijn op 
maandbasis, sensoren kunnen continu meten. Het uitwerken van het 
monitoringsplan hiervoor zal eind 2022/begin 2023 zijn beslag 
krijgen. 

2023-10 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 22 
Stikstof – Proces. 
“Ook zitten alle partijen in een 
externe werkgroep, en per 
gebiedsgerichte aanpak zijn de 

Hoe is de participatie door burgers vormgegeven? 
Is hier specifiek budget voor vrijgemaakt? 

Momenteel is burgerparticipatie niet ingepland. Het proces om te 
komen tot een Gebiedsprogramma (met maatregelen) en de 
Gebiedsgerichte aanpak is een proces dat wordt gevoerd met 
maatschappelijke partners, ondernemers, grondeigenaren e.d. Via 
gemeenten is gevraagd om zoveel mogelijk ondernemers te 
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direct belanghebbenden 
vertegenwoordigd.” 

betrekken bij het zoeken naar kansen in het NPLG. Tevens wordt er 
een loket ingericht waar iedereen zich kan melden en informatie kan 
krijgen. De kosten hiervoor vallen onder proceskosten in de begroting 
2023. 

2023-11 GroenLinks Pagina 25 GS meldt onder het kopje Deltawateren een gezonde, 
veilige en economisch aantrekkelijke te willen realiseren. 
Wat wil GS inzetten voor het terugdringen van de PFAS 
vervuiling in de Westerschelde zowel via het water als 
door de lucht (aan middelen, capaciteit?)? Kan 
aangegeven worden in hoeverre ook de Oosterschelde 
vervuild is met PFAS?  

Via de najaarsnota 2021 en de voorjaarsnota 2022 zijn er extra 
middelen door PS beschikbaar gesteld voor de PFAS-aanpak. 
Vooralsnog zijn deze middelen voldoende voor de het provinciale 
aandeel in de totale PFAS-aanpak en passend bij provinciale rol en 
taken in het PFAS-dossier. Daarnaast is inmiddels via 3 specifieke 
uitkeringen budget bij het rijk aangevraagd en toegekend voor 
onderdelen van de PFAS-aanpak. Wanneer extra inspanningen in 
het PFAS-dossier vanuit de Provincie aanvullende middelen vragen 
komen wij bij PS met concrete voorstellen daartoe. 

Uit de metingen van Rijkswaterstaat blijkt dat de PFAS-vervuiling in 
de Oosterschelde gelijke tred houdt met de gemiddelde waarden in 
de Nederlandse rijkswateren. Dit is substantieel lager dan de 
metingen uit de Westerschelde. 

2023-12 
 

VVD Pagina 26 PDF begroting Tekst onder omgevingswet en RO lijkt niet te gaan over 
2023? 

Klopt, de actuele ontwikkeling is niet tekst opgenomen. 
 
Er staat: 
In 2021 gaan we verder met de voorbereiding om op 1 juli 2022 te 
kunnen voldoen aan de nieuwe Omgevingswet. 
Dat moet zijn: 
In 2023 gaan we verder met de voorbereiding om op 1 juli 2023 te 
kunnen voldoen aan de nieuwe Omgevingswet 

2023-13 VVD Pagina 28 PDF begroting Wat wordt bedoeld met planologische ruimte voor 
havenontwikkeling? 

We werken aan het beschikbaar hebben van voldoende 
planologische ruimte voor havenontwikkeling en bedrijven  
Dat betekent dat we in het beleid ervoor zorgen dat er als dat nodig 
is uitbreidingsruimte ontwikkeld kan worden voor haven- en 
bedrijventerreinenontwikkeling. 

2023-14 D66  Pagina 30, “Acties” Citaat: ”Regierol gericht op realisering van de opgaven 
Zeeuwse Kustvisie, specifiek de bestuurlijke borging van 
de conclusies en aanbevelingen van de evaluatie Zeeuwse 
Kustvisie (begin 2023)“. 
 
Hoe wordt de regierol gehouden als er tussentijds in 
Provinciale Staten andere keuzes worden gemaakt? 

Andere keuzes door (één van de) Kustvisiepartners zullen bestuurlijk 
afgestemd moeten worden binnen het Bestuurlijk Overleg Kustvisie 
in relatie tot de ‘houdbaarheid’ van het convenant Kustvisie. De 
provinciale regierol kan behouden blijven als het convenant Kustvisie 
blijft gelden. Het besluit omtrent mini-campings zal hiertoe worden 
betrokken in de evaluatie van de Kustvisie die momenteel wordt 
uitgevoerd. 



Beantwoording vragen Begroting 2023         
 

4 
 

2023-15 D66 Pagina 32, Uitvoeren VTH-
programma 

Hoeveel geld is er voor de doelen van dit VTH-programma 
gereserveerd? 

De middelen voor VTH zijn ongeveer 9,5 miljoen. Dit is een 
onderdeel van de doelstelling begroting 020103. 
Extra middelen voor Wabo toezicht liggen nu voor in de begroting. 

2023-16 GroenLinks Pagina 32 Op pagina 32 staat een paar maal dat GS bij bepaalde 
acties wil voldoen aan de Kaderrichtlijn Water (KRW). 
Algemeen is inmiddels ruim bekend dat er voor 2027 niet 
aan die richtlijnen voldaan kan worden. Hoe ziet GS dit 
voor de Zeeuwse wateren? Deelt GS de zorgen van GL 
hierover en zo ja, wat is zij voornemens hier aan te doen 
om die doelstellingen wel te bereiken?  

GS deelt deze zorgen. De maatregelen die genomen zijn laten 
onvoldoende voortgang zien. Hierover zijn we met het waterschap in 
gesprek. Hierin worden de effecten van klimaatveranderingen en de 
toekomstige mogelijke (koppel)opgaven zoals NPLG meegenomen.  
Het verwachte positieve effect van uitgevoerde maatregelen blijft 
achter, wat de oorzaak hiervan is wordt verder onderzocht. 
Gezamenlijk gaan we hierover in gesprek op 23 november tijdens 
een PS/AV bestuursconferentie omtrent regionaal waterbeheer. 

2023-17 D66 Pagina 33 
Uitvoeringsprogramma 
Oosterscheldevisie  

Welk doel hebben de Roggeplaat- en 
Galgeplaatsuppleties? 

Door de aanleg van de Oosterscheldekering en 
compartimenteringsdammen is de zandhonger van de Oosterschelde 
ontstaan. De zandhonger vormt een bedreiging voor de natuur-, de 
landschaps- en de recreatiewaarde en voor de lange termijn 
waterveiligheid van het gebied. Doel van het project is om de functies 
van de intergetijdengebieden van het gebied te behouden als 
belangrijke voedselbron voor de onder Natura 2000 aangewezen 
beschermde vogelsoorten en als rustplaats voor zeehonden. De 
suppleties dragen bovendien bij aan verminderde golfaanval op de 
omliggende dijken, landschapsbeleving voor het toerisme en 
voorzien in luwte en voedsel voor de schelpdiersector.  

2023-18  Partij voor de 
Dieren 

Pagina 35 
“Aantal geconstateerde 
overtredingen bij bedrijven 
waarvoor de Provincie de 
milieuvergunning verleent - Het 
aantal uitgevoerde 
emissiemetingen lucht.” 

In 2020 zijn geen metingen uitgevoerd. In 2021 ligt dat 
aantal op 33% van de jaren voor 2020. Dit is des te 
opvallender gelet op de sterke toename van het aantal 
klachten en klachtensituaties. Wat is de reden voor het niet 
(in 2020) of beperkt (in 2021) uitvoeren van metingen? 
Wat is de doelstelling en het budget voor 2023 ter attentie 
van deze metingen? 

De start bij DCMR eind 2019, de Covid beperkingen en te weinig 
prioriteit in die periode hebben hiertoe geleid. Daar is inmiddels op 
bijgesteld;  in de werkplannen is het nu wel prominent aan de orde. 
We gaan er van uit dat vanaf dit jaar weer meer, en een 
representatief aantal metingen worden uitgevoerd op basis van een 
geactualiseerde meetstrategie.  
De doelstelling van deze metingen is een controletaak in het kader 
van toezicht en handhaving. Het in 2023 daarvoor beschikbare 
budget bedraagt € 40.000. 

2023-19 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 36 
Doelindicatoren. 
“Waterkwaliteit (oppervlaktewater) 
(Informatiehuis Water) - % van de 
waterlichamen met een goede 
ecologische kwaliteit.” 

Zijn de parameters om de ecologische waterkwaliteit beter 
in beeld te kunnen brengen inmiddels aanwezig? 
Zijn er al gelden vrijgemaakt om van 0-1% (2022) te gaan 
naar 100% (2027)? 

Voor het uitvoeren van maatregelen voor de KRW 
oppervlaktewaterlichamen is het waterschap Scheldestromen 
verantwoordelijk, op de begroting van het waterschap is hier geld 
voor gereserveerd.  
Momenteel wordt gewerkt aan een KRW-dashboard dat inzichtelijker 
maakt wat de voortgang is per ecologische en chemische parameter. 
In de doelindicator wordt alleen gekeken naar het totaaloordeel wat 
inhoudt dat bij een slechte parameter de totaalscore onvoldoende is. 
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Op het gebied van Landbouwemissies wordt samen met het 
Waterschap Scheldestromen en de ZLTO gewerkt aan een 
Uitvoeringsprogramma Deltaplan Agrarisch waterbeheer. 

2023-20 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 38 
Balans in landelijk gebied. 
“Het is cruciaal dat een 
perspectief voor de landbouw 
integraal onderdeel is van de te 
kiezen aanpak voor de opgave 
stikstof en landelijk gebied. Met 
het uitgangspunt van de 
volhoudbare landbouw en de 
daaraan gekoppelde thema's zijn 
we daar als provincie goed op 
voorbereid. Belangrijke 
onderdelen voor dat Zeeuwse 
perspectief zullen gevonden 
moeten worden in: - Het 
verbeteren van de 
beschikbaarheid van zoet water. - 
Het verbeteren van de 
bodemkwaliteit in relatie tot 
gerichtere bemesting. - Het door 
ontwikkelen van de 
gewasbescherming in relatie met 
de functionele agrobiodiversiteit.” 

Zowel Europees als landelijk wordt er gestreefd naar 
vergroting van het areaal biologische landbouw. Juist in 
Zeeland, waar het aantal biologische boeren 
percentagegewijs het laagste is van Nederland, zouden er 
enorme stappen gezet kunnen worden met de genoemde 
opgaven door meer in te zetten op biologisch. Waar vinden 
we de doelstellingen van Provincie Zeeland met betrekking 
tot de omslag naar biologische Landbouw? 

In het Uitvoeringsprogramma Landelijk Gebied 2021-2030 
beschrijven we onze inzet voor de biologische landbouw, welke wij 
als een vorm van volhoudbare landbouw beschouwen. Naast 
regelmatig contact met de biologische boeren ondersteunen we 
concrete projecten en initiatieven. 

2023-21 GroenLinks  Pagina 39 Hoe denkt GS die versnelling van de aanleg van nieuwe 
natuur tijdig (voor 2027) te realiseren? 
Jaar in jaar uit lezen we dit, maar het aantal ha dat 
gemiddeld per jaar nog (vrijwillig) dient te worden 
gerealiseerd stijgt alleen maar.. GL maakt zich daarover 
zorgen. En GS? 

Er is inmiddels al veel nieuwe natuur gerealiseerd en er worden de 
laatste jaren goede stappen gezet. Op dit moment maken we bij 
verwerving nog steeds de keuze voor kwaliteit in plaats van 
kwantiteit. We verwachten dat we met deze strategie heel ver zullen 
komen met de realisatie van het natuurnetwerk, volgens planning. 

2023-22 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 41 
Provinciale aanpak invasieve 
exoten. 

Wat heeft de rosse stekelstaart misdaan? Voor wie en op 
welke manier vormt de rosse stekelstaart een bedreiging? 

Vanuit de Europese Unie is er een lijst opgesteld met verschillende 
invasieve exoten. Invasieve exoten zijn uitheemse soorten die een 
plaag vormen in Europa. De bescherming van de biodiversiteit staat 
hierbij centraal en is dan ook de grootste beweegreden. Dit houdt in 
dat wij als provincie de plicht hebben om deze soort uit te roeien. 
Deze plicht komt vanuit een Europese verordening.  
De Rosse stekelstaart vormt de grootste bedreiging voor de 
bedreigde Witkopeend. Deze 2 soorten zijn genetisch aan elkaar 
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verwant en kunnen met elkaar kruisen. Deze kruising zorgt ervoor 
dat de witkopeend zal verdwijnen. Het is onze plicht om deze soort te 
bestrijden. 

2023-23 VVD Pagina 44 PDF begroting Onder de kop volhoudbare landbouw wordt aangegeven 
dat er indicatoren worden ontwikkeld mede in relatie tot 
belonen naar prestatie. Aan welke doelstellingen en 
indicatoren wordt gedacht? 

Onze ambitie, ook in relatie tot het NPLG, is om boeren perspectief 
te bieden, te beginnen met een gezonde bodem en 
zoetwaterbeschikbaarheid. Hieromheen wordt momenteel gewerkt 
aan een systeem van KPI’s waarmee we concreet vorm kunnen 
geven aan het sturen op maatschappelijke prestatie. Dit gebeurt met 
gebruikmaking van het nieuwe GLB waar deze systemen ook voor 
worden gebruikt. 

2023-24 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 45 
“Samen met kennisinstellingen 
als Rusthoeve voeren we ook in 
2023 proeven, pilots en 
onderzoeksprojecten uit.” 

Kennis is heel belangrijk, toch wordt er maar één 
kennisinstelling genoemd, waarmee gewerkt wordt. In 
hoeverre wordt er samengewerkt met andere instellingen 
zoals WUR, Caring Farmers, Bodemboeren, Biohuis, Bio-
Vegan Netwerk, Toekomstboeren? 

Kennis en innovatie zijn van cruciaal belang. De Rusthoeve is vaak 
de fysiek plek waar onderzoek plaatsvindt. Dit is echter niet de enige 
partij. WUR is betrokken bij meerdere projecten in Zeeland. Ook met 
Caring Farmers, Biohuis etc zijn we in gesprek. Wel willen we 
projecten met een zo hoog mogelijke toegevoegde waarde voor de 
Zeeuwse landbouw zien. Als partijen die kunnen leveren gaan we 
graag met ze in gesprek. 

2023-25 GroenLinks Pagina 56 Bij start Delta Kenniscentrum staat alleen dat dit i.s.m. de 
Universiteit van Gent zal gebeuren. Moeten we dit vertalen 
als de Uni van Utrecht en de WUR doen (nog) niet of niet 
meer mee? Wat zijn de evt. financiële gevolgen in dat 
geval? 

- Het DCC wordt opgericht door de zes founding fathers (FF): (HZ, 
Scalda, UCR, NIOZ, UU, WUR). Dus óók UU en WUR. Daar is 
niks in veranderd. 

- Het DCC is onderdeel van de Bèta Campus Zeeland welke in 
fases wordt gerealiseerd te weten: JRCZ, tracks Engineering 
UCR, Grensoverschrijdende onderzoeksprogramma UGent – 
Campus Zeeland (het laatste onderdeel is een samenwerking 
tussen UGent en Campus Zeeland) én daaraan wordt 
toegevoegd het (nu in ontwikkeling zijnde) DCC waarvoor dus de 
zes FF in de lead zijn. 

 
Kortom: UU en WUR zijn zonder meer betrokken en doen volop mee 
aan de voorbereidingen voor de oprichting van het DCC. 

2023-26 VVD Pagina 63 PDF begroting Wat zijn de beoogde locaties voor de inzet van de VFP”s. 
wordt hierbij gedacht aan inzet voor de traverse Kuitaart 
en Boerenhol? 

De provincie en de politie Zeeland/West-Brabant worden in de 
gelegenheid gesteld om locaties voor VFP’s aan te dragen. De 
locaties moeten voldoen aan diverse criteria zoals intensiteiten van 
minimaal 5.000 mvt/etmaal en een regelmatige overschrijding van de 
maximum toegestane snelheid. Ook moet een feitelijke locatie in of 
naast de berm geschikt zijn c.q. geschikt worden gemaakt. Locaties 
op Zeeuwse provinciale wegen waar een VFP effectief als 
handhavingsinstrument zou kunnen dienen, worden momenteel door 
provincie en politie inzichtelijk gemaakt. Op dit moment is de N289 
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ter hoogte van Krabbendijke voor beide partijen een mogelijk 
haalbare locatie. Daarnaast vormen de traversen Kuitaart op de 
N689 en/of Boerenhol op de N675 mogelijk een optie. Nader 
onderzoek naar de haalbaarheid van deze twee locaties wordt 
uitgevoerd. 

2023-27 VVD Pagina 63/64 PDF begroting Wij missen hier de Zeelandbrug, onderzoek naar toekomst 
van? 

Het onderzoek naar de Zeelandbrug is nog in een beginstadium. 
Vooralsnog is gewerkt aan het in kaart brengen van de technische 
stand van zaken. De uitkomsten hiervan zijn via de voorjaarsnota 
2022 meegenomen in de begroting van 2023. Dat gaat nog met 
name om instandhouding. Vervolgens wordt deze discussie verbreed 
naar een onderzoek naar de toekomst. De resultaten daarvan zijn 
voor de begroting 2023 nog niet aan de orde. Niettemin is het een 
goede suggestie om de Zeelandbrug als aandachtspunt op te nemen 
in de begroting. Dat doet recht aan de relevantie van de 
Zeelandbrug, nu en in de toekomst. 

2023-28 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 63 
Bruto Zeeuws geluk. 
 

Bruto Nationaal Geluk wordt internationaal steeds vaker 
gebruikt als alternatief voor Bruto Nationaal (of 
Binnenlands) Product. Gebruik in de Begroting 
veronderstelt dat deze alternatieve economische 
parameter door de provincie inhoudelijk is uitgewerkt. 
Welke factoren spelen een rol in het ‘bruto Zeeuws geluk’? 

Bruto Zeeuws geluk wordt als graadmeter voor het functioneren van 
de samenleving naast het Bruto Zeeuws Product geplaatst. Deze 
graadmeter bestaat niet uit economische componenten, maar wordt 
gekenmerkt door maatschappelijke componenten (geredeneerd 
vanuit het principe van brede welvaart). Het gaat hier om 
componenten zoals gezondheid, onderwijs, milieu & leefomgeving, 
sociale cohesie, persoonlijke ontplooiing en (on)veiligheid. In de 
begroting 2023 wordt binnen het Programma Regionale 
bereikbaarheid (Mobiliteit op maat), net als in voorgaande twee jaren, 
ingezet op het leveren van een bijdrage aan het Bruto Zeeuws geluk 
onder meer via: 
- Verkeerseducatie, handhaving en gedragsbeïnvloeding 

weggebruikers voor veilig gebruik van wegen. 
- Doorontwikkeling van een fijnmazig netwerk van een mix van 

mobiliteitsconcepten, aan de hand van de RMS om een 
basisbereikbaarheid voor iedereen in de samenleving te 
bevorderen. 

- Fietsen (recreatief als dagelijks) stimuleren onder werknemers 
en scholieren ter bevordering van persoonlijke gezondheid en 
goed woon- en leefklimaat. 

2023-29 GroenLinks Pagina 64 Waarom wordt de Regionale Mobiliteits Strategie niet 
genoemd bij het beleidskader? Dit geldt toch als een 
belangrijke onderlegger voor de uitvoering van het 
programma Mobiliteit op maat? 

De Regionale Mobiliteitsstrategie hoort zeker thuis in dit rijtje van het 
beleidskader. Een aantal van de speerpunten komt ook rechtstreeks 
uit deze strategie. Wel moeten we opmerken dat de verschillende 
elementen uit de strategie pas gerealiseerd worden in de nieuwe 
concessieperiode, vanaf december 2024. 
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Vele voorbereidingen voor deze concessieperiode worden in 2023 al 
getroffen. De RMS wordt toegevoegd aan het overzicht van 
beleidskaders. 

2023-30 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 73 
Stimuleren fietsgebruik. 
“We investeren in een aanpak 
voor werkgevers en scholieren 
om fietsen aan te moedigen.” 
 

Steeds meer scholieren maken gebruik van elektrische 
fietsen waardoor de snelheid en risico’s toenemen. Is dat 
meegenomen in de genoemde “.. aanleg van nieuwe 
infrastructuur ligt op veilige schoolroutes.”  
Zo ja, op welke manier? 

Hier is rekening mee gehouden. Stimuleren van fietsgebruik mag 
namelijk niet gepaard gaan met een toename van fietsongevallen. 
Niet alleen scholieren, maar vooral ook oudere fietsers lopen meer 
risico. Door het toepassen van landelijke CROW-richtlijnen bij nieuwe 
fietsinfrastructuur en bij aanpassing van bestaande fietsinfrastructuur 
zorgen we voor een verkeersveiligere inrichting. Dit uit zich onder 
andere in bredere fietspaden zodat meer veilige ruimte ontstaat voor 
allerlei type (brom)fietsen. Het aanbrengen van kantmarkering op 
fietspaden vermindert het risico op het in de berm raken van fietsers. 
En het zoveel mogelijk verwijderen van paaltjes op fietspaden en het 
minimaliseren van obstakels langs het fietspad maakt de kans op 
eenzijdige fietsongevallen kleiner.      

2023-31 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 74 
Trendindicatoren 
(verkeersveiligheid) we zien een 
geringe afname van het aantal 
2020 en 2021 ten opzichte van de 
jaren daarvoor. In die jaren was 
er veel minder mobiliteit door 
corona (werk thuis, scholen 
dicht). 

Was een aanzienlijk grotere vermindering van het aantal 
ongevallen dan niet logisch geweest? Is per gereden 
kilometer het aantal ongelukken dan niet (een stuk) hoger? 
 

Hier is geen eenduidig antwoord op te formuleren. Er spelen meer 
factoren mee naast het aantal gereden kilometers en 
verkeersongevallen. Gedrag speelt een belangrijke rol. Doordat er 
mogelijk minder verkeer op de weg is, kan een bestuurder andere 
keuzes maken, zoals harder rijden. Door corona kan de mentaliteit 
van de verkeersdeelnemers veranderen, denk aan frustratie. Daarbij 
komt dat we weten dat de meeste ongevallen binnen een straal van 
zo’n 5 km van huis gebeuren. Tijdens corona zijn er ook meer 
mensen gaan fietsen. Op de fiets met je kwetsbaar in het verkeer. Al 
deze zaken spelen mee. 
Uit onderzoek van ntvg (2021) blijkt verder het volgende: 
Tijdens de lockd  own werden 25% minder verkeersslachtoffers 
behandeld voor ernstig letsel dan in dezelfde periode in 2019. 
Tijdens de periode van versoepeling nam het aantal 
verkeersslachtoffers snel toe (+62%), maar het aantal bleef 8% lager 
dan in dezelfde periode in 2019. Met name letsel na een auto- of 
fietsongeval nam fors toe, met respectievelijk 82 en 68%. Dit komt 
overeen met de theorie dat verkeersdeelnemers onbewust 
onbekwaam zijn in het verkeer. Als er een verandering plaatsvindt, 
nemen het aantal ongevallen toe. Dit verklaart de toename van 
verkeersongevallen bij coronaversoepeling. 

2023-32 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 75 
Vraaggericht OV: bezettingsgraad 
2020 en 2021 16,6 en 16,1 % ten 
opzichte van 23,4 % in 2017. 

In hoeverre beïnvloed thuiswerk en schoolsluiting door 
corona deze cijfers en in hoeverre kunnen deze cijfers dan 
beleid beïnvloeden? 
 

De lagere bezetting (aantal gevulde zitplaatsen ten opzichte van het 
aantal beschikbare zitplaatsen) is een gevolg van de corona-
pandemie. 
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Een groot deel van 2020 mocht de bus alleen door reizigers met een 
vitale functie worden gebruikt. Ook in 2021 waren scholen gesloten 
en kenden we veel reizigers die (meer) zijn gaan thuiswerken. 
Deze cijfers hebben geen invloed op het beleid. Het beleid is dat de 
vervoerder het aanbod afstemt op de vraag. Dat verandert niet door 
een lagere bezetting. 

2023-33 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 86 
6. Programma Iedereen Telt! 
“060101-Toekomstbestendige 
culturele infrastructuur”  

Kunt u de diverse posten die hieronder vallen benoemen 
en per post aangeven welk budget er voor 2023 begroot 
is? 

In het onderstaand overzicht wordt weergegeven uit welke 
onderdelen dit budget bestaat. 
 
OP-Zuid Cofinanciering                €       177.182,86  
Bibliotheek Zeeland                €    7.325.402,66  
DVO Zeeuws Archief                €       791.185,52  
Zeeuws museum                              €    2.176.310,33  
Zeeuws Museum (museumbeleid)  €         50.500,00  
ZM huursubsidie d+g                €       303.619,13  
Cultuur algemeen                €       257.825,73  
Ontwikkelagenda cultuur                €       469.246,00  
Ondersteuning cultuur                €       101.000,00  
Cultural Board                              €         20.200,00  
Erfgoed Zeeland                              €    1.879.939,67  
CBK zeeland                              €       338.153,00  
Erfgoed Zld huursubs                €       500.569,13  
ReactEU KBO PZ                €       143.280,00  
Pand Schuytvlot afsc                €       155.300,00  
Zeeuws museum afschrijving           €       200.000,00  
Zeeuwse Data Alliant                €         45.904,50  
Zeeuws museum                              €      -109.358,39  
Pand Schuytvlot                              €      -353.095,01  
Watersnoodmuseum                €       204.575,50  
Museumbeleid                              €       290.182,09  
IPO cultuur                              €         13.130,00  
                                            €  14.981.052,72 

2023-34 PvdA Pagina 86 (programma 6) 
Cultuur Erfgoed 

Het budget is niet substantieel hoger dan verleden jaar de 
materiaalkosten voor restauratie zeker wel. Wordt er een 
flexibele buffer ingezet van 25% om de prijsstijgingen op te 
vangen gestaafd aan de realiteit? 

Jaarlijks worden de exploitatiebudgetten, waaronder die van 
Cultureel Erfgoed, met 1% geïndexeerd. Voorlopig wordt dit bedrag 
gehandhaafd. In het kader van de uitwerking van het koersdocument 
Erfgoed zal worden gekeken in hoeverre er voor dit onderwerp een 
separaat voorstel moet worden gemaakt. Onafhankelijk van de 
inflatie overschrijdt het aantal aanvragen voor restauratie 
Rijksmonumenten jaarlijks het beschikbare budget. 
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2023-35 D66 Pagina 89 Citaat: “We gaan in Zeeland samen met de gemeenten 
onderzoeken hoe we meer toegevoegde waarde kunnen 
geven aan het toezicht, zowel verticaal vanuit de provincie, 
als horizontaal dat wil zeggen ook onderling leren en 
reflecteren op elkaar”.  
 
Hoe ziet dit onderzoek eruit en wanneer zou het van start 
gaan?  

In het nog vast te stellen beleidskader Interbestuurlijk Toezicht is de 
ambitie opgenomen om het contact tussen de specialisten van de 
gemeenten en de provincie op de toezichtdomeinen te intensiveren.  
Door zowel meer contact tussen de beleidsspecialisten als door de 
coördinatoren wordt beoogd om inhoudelijk een beter totaaloverzicht 
van gemeenten te krijgen als ook van de regionale ontwikkelingen. 
Dit geeft het Interbestuurlijk Toezicht meer inhoud wat zowel door de 
toezichthouder verticaal kan worden gebruikt als ook voor het 
horizontaaltoezicht.  
In de te organiseren jaarlijkse themasessies voor alle gemeenten 
kunnen de regionale ontwikkelingen besproken worden en ontstaat 
er ruimte voor dialoog om van elkaar te leren.  
 
Ook met de invoering van een dashboard met de 
toezichtbevindingen per domein en per gemeente wordt een bijdrage 
geleverd aan het onderling leren van elkaar.  

2023-36 D66 Pagina 92, Zichtbare 
volksvertegenwoordiging 

Citaat: “De activiteiten van Provinciale Staten worden 
onder de aandacht gebracht via sociale media” 
 
Waarom wordt op de sociale media ook regelmatig 
aandacht gevestigd op GS leden?   

Aan het werk en de activiteiten van (de leden van) Provinciale Staten 
wordt onder meer besteed via de sociale mediakanalen van de 
Statengriffie. Daarnaast besteden de sociale mediakanalen van de 
Provincie aandacht aan het werk en de activiteiten van de Provinciale 
organisatie, waaronder die van (de leden van) Gedeputeerde Staten. 
Zie bijvoorbeeld (1) PS Zeeland (@pszeeland) / Twitter en (1) 
Provincie Zeeland (@provzeeland) / Twitter 

2023-37 D66 Pagina 92, “Inwoners meer 
betrekken bij voorbereiding, 
uitvoering en evaluatie van beleid 
provincie” 

Welke middelen zijn er voor participatie opgenomen in de 
begroting, ook naar aanleiding van de aangenomen motie 
“Van Inspraak naar Participatie” van 12 november 2021? 

Op dit moment ziet GS het niet als nodig om een specifiek budget vrij 
te maken teneinde een goede participatie door burgers mogelijk te 
maken, maar ziet zij dit als onderdeel van lopende programma’s en 
opgaven. Eventuele aanvullende kosten voor de inzet van 
participatie, worden dan ook vanuit functioneel budget gedekt. Mocht 
het in de toekomst nodig zijn om budget vrij te maken, dan zal GS 
met een voorstel richting PS komen. 

2023-38 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 94 
7. Programma Bestuur 
 

Hoeveel budget wordt er voor 2023 specifiek vrijgemaakt 
om participatie door de burger mogelijk te maken? 
Hoeveel budget wordt er voor 2023 indirect vrijgemaakt 
om participatie door de burger mogelijk te maken (b.v. als 
onderdeel van ander beleid)? 

Op dit moment ziet GS het niet als nodig om een specifiek budget vrij 
te maken teneinde een goede participatie door burgers mogelijk te 
maken, maar ziet zij dit als onderdeel van lopende programma’s en 
opgaven. Eventuele aanvullende kosten voor de inzet van 
participatie, worden dan ook vanuit functioneel budget gedekt. Mocht 
het in de toekomst nodig zijn om budget vrij te maken, dan zal GS 
met een voorstel richting PS komen. 

2023-39 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 95 Wat zijn hier concreet de cijfers (in euro’s) voor 2020 en 
2021? 

Verduurzaming van GWW is duidelijker weer te geven met de 
hoeveelheid ton CO2 uitstoot per ton asfaltmengsel in plaats van in 
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8. Programma Energie op 
klimaat! 
Inleiding en ontwikkelingen. 
“Ook geven we zelf het goede 
voorbeeld: we kopen zoveel 
mogelijk duurzaam in zetten 
duurzame grond- weg- en 
waterbouw in voor onze 
infraprojecten.” 

euro’s. Er is een reductie zichtbaar ten opzichte van eerdere jaren bij 
de deklaag en tussenlaag. In cijfers: voor de deklaag was er in 2016 
0,128 ton CO2 per ton asfaltmengsel, in 2020 0,117 en in 2021 
0,115. Dat is een reductie van -10.2% t.o.v. 2016 en -1,7% t.o.v. 
2020. Voor de tussenlaag was dat 0,078 in zowel 2016 als 2020 en 
0,066 in 2021, dat is een reductie van -15,4% t.o.v. zowel 2016 en 
2020. Deze reducties zijn bereikt door uitvraag van de Milieu kosten 
indicator (MKI) voor asfaltmengels.  
 
Op 18 oktober 2022 is in GS vastgesteld dat de MKI en uitvraag van 
zero emissie materieel zal worden ingezet bij infrastructurele werken 
vanaf € 250.000 euro. Het drempelbedrag lag eerder op € 1,5 
miljoen, zoals opgenomen in het MVI-actieplan 2021-2024.  
 
Zie ook beantwoording vragen van statenlid Alex de Burger (SP) 
ingevolge artikel 44 van het reglement van orde inzake 
Samenstelling wegdek. Zaaknummer 211994. 

2023-40 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 95 
8. Programma Energie op 
klimaat! 
“Bij het inspelen op 
klimaatverandering en het 
uitvoeren van het 
Deltaprogramma zijn veel partijen 
betrokken. We zijn gezamenlijk 
verantwoordelijk voor het 
uitvoeren van de acties. Door het 
samen te werken in netwerken 
(netwerksturing) werken we aan 
het behalen we onze doelen.” 

Is voor alle partijen duidelijk wie er eindverantwoordelijk is 
m.b.t. de verschillende doelen? 

Voor zover het overheidspartijen betreft is er duidelijkheid over 
verantwoordelijkheden en taken. Deze zijn veelal in de wet 
vastgelegd. 

Bij het realiseren van doelen uit de KasZ, het Deltaprogramma en de 
RES en de uitvoering van de hieraan gekoppelde 
uitvoeringsprogramma’s is veelal sprake van gezamenlijke 
verantwoordelijkheden. Voor de uitvoering van de verschillende 
(deel)acties uit deze programma’s worden wel zoveel als mogelijk 
individuele partijen verantwoordelijk gemaakt. 

De eindverantwoordelijkheid voor wat betreft de te realiseren doelen 
ligt in algemene zin dus bij het collectief (het netwerk). De 
eindverantwoordelijkheid voor de afzonderlijke actie uit het 
programma ligt bij een partij die vanuit zijn (wettelijke) 
verantwoordelijkheden en taken deze verantwoordelijkheid ook het 
best kan (en moet) dragen. 

2023-41 GroenLinks Pagina 96 Waarom geldt het concept van de Omgeving visie als 
belangrijk beleidsstuk? Waarom niet de door PS 
vastgestelde versie? 

Dit is een omissie. De door PS vastgestelde visie is leidend. 

2023-42 
 

D66 Pagina 99, Zeeuws 
energieakkoord 

Welke rol heeft de Provincie Zeeland nu precies bij het 
verduurzamen van woningen? 

Provincie Zeeland coördineert het Ontzorgingsprogramma 
Maatschappelijk vastgoed (KlimOp 1 en 2). De Provincie heeft 
hiervoor twee SPUK aanvragen gedaan bij het ministerie van BZK. 
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De adviseur gebouwde omgeving is aangesloten bij het ZEA 
programmateam Gebouwde omgeving en het duurzaamheidsoverleg 
met gemeenten. De uitvraag voor de opzet van een 
isolatieprogramma vanuit de NIP-gelden is vanuit de Provincie 
regionaal gedaan. De Provincie heeft de RUD opdracht gegeven 
voor handhaving op ‘Kantoren label C’. Vanuit de RegioDeal Wonen 
geeft Provincie Zeeland een rentekorting op de energiebespaarlening 
van het Warmtefonds. 

2023-43 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 110 
Heffingen - grondwaterheffing 

Dekken de kosten nog steeds de nadelige gevolgen? 
Wat zijn de verwachtingen op dit vlak, specifiek met het 
oog op de tekorten aan zoet water? 
Zijn er scenario’s uitgewerkt waarbij specifiek gekeken 
wordt naar de beperking in het gebruik dan wel de 
beprijzing voor grootverbruikers? 

a) Wat de “nadelige gevolgen van grondwateronttrekkingen” betreft 
ligt het accent qua kosten op het voorkomen ervan middels 
onderzoek, beleidsontwikkeling en monitoring. Ten behoeve van 
(incidentele) schademeldingen wordt de landelijke schadecommissie 
(ACSG) in stand gehouden. 
De inkomsten en uitgaven zijn in evenwicht. 
 
b) “Tekorten aan zoet’ water staan los van de (regulier) vergunde 
onttrekkingen en bijbehorende heffingen. Het Zeeuws Deltaplan 
Zoetwater schetst de verwachtingen op dat vlak. 
 
c) Er zijn in Zeeland geen grote industriële onttrekkingen van zoet 
grondwater. Daar kunnen dus ook geen financiële scenario’s voor 
bedacht worden. Dat neemt niet weg dat er landelijk nagedacht wordt 
over (drink)waterbesparing en beprijzing. 

2023-44 D66 Pagina 112, Paragraaf 
weerstandsvermogen en 
risicobeheersing 

In de Najaarsnota 2022 wordt op pagina 9 onder andere 
opgenomen de 16 fte’s welke naar verwachting worden 
vergoed uit rijksmiddelen maar wel opgenomen worden in 
het risicobeleid.  
 
Waar is deze post terug te vinden in deze paragraaf? 

In paragraaf 4.4 van de najaarsnota is toegelicht dat in de berekening 
van het benodigde weerstandsvermogen in de begroting 2023 nog 
geen rekening gehouden is met dit risico. En dat onze inschatting is 
dat de impact van dit extra risico op het benodigd 
weerstandsvermogen zeer beperkt is. 

2023-45 D66 Pagina 113, Wettelijke 
Milieutaken 

Citaat: “Naar afdeling van de PFAS discussie is politiek de 
wens dat er voldoende tijd door de RUD Zeeland wordt 
besteed aan de werkzaamheden die voortvloeien uit de 
Verdragen Helsinki en Espoo over dossiers met mogelijke 
grensoverschrijdende milieugevolgen. In afwachting van 
een onderbouwd advies van de RUD met een 
kostenopgave is een risicokaart opgesteld''  
 
Wanneer krijgt Provinciale Staten dat advies, en wat is 
hiervoor in de begroting gereserveerd? 

Het advies van de RUD over de benodigde menskracht voor de 
uitvoering van de Verdragen Helsinki en Espoo wordt op ons verzoek 
eind december 2022 aangeleverd. Afhankelijk van dat advies zal er 
al dan niet een begrotingswijziging worden opgesteld en aan u 
worden voorgelegd. 
In de loop van dit jaar heeft de provincie uit beschikbaar milieubudget 
reeds één extra formatieplaats structureel voor deze werkzaamheden 
aan de RUD beschikbaar gesteld. 
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2023-46 GroenLinks Pagina 130 Hoe concreet is het voornemen om de swap wellicht in 1x 
af te schaffen? Komt dat al in 2023 aan de orde? En zo ja, 
op welke manier verwacht GS dan in de 
financieringsbehoefte van de provincie te voorzien? 

GS hebben 18-10 besloten de SWAP per direct (20 oktober 2022) af 
te wikkelen. Hierover zijn Provinciale Staten geïnformeerd door 
middel van brief Afwikkelen rentederivaat (swap) met zaaknummer 
215135. Gezien de grote onzekerheden in de ontwikkeling van de 
financieringsbehoefte komende jaren, wordt in afwachting van 
voldoende zekerheid daarover, vooralsnog maximaal kortlopend 
(binnen kasgeldlimiet) en flexibel invulling gegeven aan de 
financieringsbehoefte. 

2023-47 PvdA Pagina 140 
Programma 2 RUD 

Er is een sluitende begroting maar er zijn ook risico’s en 
een groeiende opgave. Is er een bedrag gereserveerd om 
dit op te vangen of wordt dit gekoppeld aan andere 
opgaven? 

In de paragraaf weerstandsvermogen en risicobeheersing is onder 
het kopje ‘Wettelijke milieutaken’  het risico van onbalans tussen 
taken en middelen voor de RUD ook opgenomen. Als er nieuwe 
taken / opgaven bij de RUD worden belegd, dan zullen deze door de 
RUD worden door vertaald in een begrotingswijziging. Zodra 
duidelijkheid komt over nieuwe taken, zal dit risico worden 
gekwantificeerd en opgenomen in de berekening. Er is nu nog geen 
specifiek bedrag voor gereserveerd. 

2023-48 GroenLinks Pagina 142 Bij de risico’s rond de RUD staat dat de PxQ systematiek 
geëvalueerd gaat worden. Maar dat is toch al gedaan? 
GroenLinks meent dat de insteek juist is om samen met 
andere overheden in te zetten op integrale bekostiging 
richting een robuuste Omgevingsdienst? Graag een 
toelichting. 

In de eerste evaluatie PxQ zijn niet van alle werkzaamheden de 
kentallen geëvalueerd. Dit met name omdat er op het moment van 
evaluatie van bepaalde werkzaamheden te weinig tijdschrijfgegevens 
beschikbaar waren om een (aangepast) kental te bepalen. De 
verwachting is dat de betreffende kentallen nu wel geëvalueerd 
kunnen worden. 
 
Overigens wordt samen met het Rijk, provincies, gemeenten en 
omgevingsdiensten gezamenlijk gewerkt aan de uitwerking van de 
adviezen van de commissie Van Aertsen. Twee adviezen hebben 
betrekking op de robuustheid en mogelijk een vorm van 
normfinanciering van omgevingsdiensten.  
Ook in de provinciale verkenning die door TwynstraGudde wordt 
uitgevoerd, wordt ingegaan op een robuuste RUD Zeeland. 
Onderdeel daarvan is de vraag of en hoe integrale bekostiging kan 
plaats vinden. 

2023-49 D66 Pagina 144, verwachte 
dividenduitkering 

Citaat: ''Zolang sprake is van garanties zal geen dividend 
uitgekeerd worden“ 
 
Welke garanties zijn dit? 

Provincie Zeeland en de gemeenten Borsele, Terneuzen en 
Vlissingen (garanten) hebben in 2010 een onvoorwaardelijke 
garantie, in 2023 groot € 360 miljoen, voor een aantal leningen van 
North Sea Port Netherlands N.V. (voorheen N.V. Zeeland Seaports) 
en een onvoorwaardelijke garantie voor onbepaalde tijd, groot € 65 
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miljoen, voor de leningen van WarmCO2 C.V., afgegeven. De 
garantie voor de leningen van North Sea Port Netherlands N.V. is per 
1-1-2028 afgebouwd naar 0. Tevens hebben garanten een garantie 
afgegeven met betrekking tot de waarde van de derivatenportefeuille, 
deze waarde fluctueert. Een en ander is vastgelegd in de 
Garantieovereenkomst 2019 (voorheen Garantie- en 
Dienstverleningsovereenkomst 2010) tussen garanten en North Sea 
Port Netherlands N.V. 
North Sea Port Netherlands N.V. stelt garanten, door middel van de 
jaarlijkse Rapportage garantstelling North Sea Port, op de hoogte 
van haar vorderingen ten aanzien van het bereiken van de financiële 
zelfstandigheid en geeft een analyse van de mogelijk te treffen 
maatregelen die de afbouw van de garanties zouden kunnen 
versnellen. 

2032-50 PvdA 
 

Pagina 147 Heb je misschien een concreet overzicht aan welke 
organisaties Impuls Zeeland zijn geld uitgeeft en wat 
uiteindelijk met deze investeringen (is) gebeurd? 

Met Impuls Zeeland maken met betrekking tot de uitvoering van 
beleid jaarlijks prestatieafspraken  

Het vergroten van de ontwikkeling van de Zeeuwse 
(kennis)economie staat voorop. Om deze groei te halen doen we het 
volgende: 

- Business development en uitvoering van projecten. 
- Inzet op werving van bedrijven en investeringen. 
- Behoud van bedrijven. 
- Werk te maken van financiering van innovatie. 
- Het stimuleren van internationale handel (Trade & Innovate). 

Provinciale Staten ontvangt (conform deelnemingenbeleid) jaarlijks 
het werkplan en jaarverslag van Impuls. 

Specifiek inzake innovatiefinanciering hebben Provincie Zeeland, 
Impuls en het Rijk een bestuursovereenkomst afgesloten. 
Gezamenlijk doel is te komen tot duurzame economische structuur 
versterking. In de hierbij behorende ‘Aandeelhoudersinstructie’ is in 
het algemeen kader het beleidsmatige speelveld omschreven; het 
directe en indirect investeren in innovatieve (door)startende MKB 
bedrijven.  
Het Investeringsfonds Zeeland investeert in innovatieve MKB 
bedrijvenactief op de voor Zeeland geldende nationale en provinciale 
speerpunten in het economisch beleid. Innovatie wordt hier 
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gedefinieerd als ‘zich richtend op een nieuw product, productieproces 
en/of nieuwe markt en/of in algemene zin de economisch structuur 
versterkend’.   

In 2021 heeft Zeeland FM 26 ondernemers geholpen met een 
voucher; zowel financieringsvouchers als vouchers voor de 
versterking van innovatievermogen. De doelstelling van Zeeland 
Financial Matching is om de groei- en innovatieplannen van Zeeuwse 
studenten, startups en scale-ups te stimuleren en te faciliteren.  
In 2021 zijn via InnoGo! vanuit 40 unieke leads vier leningen 
verstrekt aan innovatieve starters/MKB-ers met een 
investeringsbedrag van totaal € 540.000 en twee ondernemers 
hebben intensieve begeleiding ontvangen.  
In 2021 is er door het fondsmanagement van ZPF met 36 unieke 
leads gesproken. Zes leads (innovatie MKB bedrijven) zijn in 2021 
financieel gesteund (leningen, achtergestelde leningen en 
aandelenparticipaties) voor in totaal € 5.050.000.  
Voor het Vrijetijdsfonds is met zeven unieke leads gesproken, wat 
geleid heeft tot twee verstrekte leningen met een totaal van € 
700.000. 

Voor aanvullende informatie verwijzen wij naar: 

https://zeeland.begrotingsapp.nl/jaarstukken-2021-provincie-
zeeland/programma/4-programma-ondernemend-zeeland#923730-
doelstelling-innovatie-infrastructuur-en---fondsen (actie Uitvoering 
geven aan het Investeringsfonds Zeeland BV)  

https://www.impulszeeland.nl/media/Whitepapers/Jaarverslag/Impuls
-Zeeland-jaarverslag-2021.pdf (pagina 18 e.v.) 
 

2023-51 Partij voor de 
Dieren 

Pagina 163 
Openbaarheid (Wet open 
overheid). 
“De verwachting is dat er tussen 
de 5 en 8 jaar aan doorlooptijd en 
een significante investering nodig 
zijn voor de verbetering van de 
informatiehuishouding.” 

Wordt er in 2023 al geld vrijgemaakt voor deze opgaaf? Voor de implementatie van de Wet open overheid (Woo) zijn 
meerjarige Rijksmiddelen beschikbaar gesteld via de meicirculaire 
2021 van het Provinciefonds. Deze financiële middelen bestaan uit 
zowel incidentele als structurele middelen. Deze zijn opgenomen in 
de provinciale begroting 2023 en zullen worden ingezet voor de 
implementatie van de Woo. 
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2023-52 D66 Algemene vraag Waar zijn de acties te vinden die GS maakt om de 
Bosvisie te realiseren? 

Op dit moment wordt de mogelijkheid van  een regeling verkend voor 
het uitvoeren van de bosvisie. Voor dit jaar zijn een aantal 
pilotprojecten gesubsidieerd. Deze acties zijn niet los opgenomen in 
de begroting, maar maken onderdeel uit van de doelstelling 
Natuurbeleving, -verbreding en verbinding. 

2023-53 SGP  Begroting 2023 pagina 38 en 
pagina 47 
Landbouw 
 

Belangrijke onderdelen 
voor dat Zeeuwse perspectief ten aanzien van 
volhoudbare landbouw.  

- Het verbeteren van de beschikbaarheid van zoet water. 
- Het verbeteren van de bodemkwaliteit in relatie tot 

gerichtere bemesting. 
- Het door ontwikkelen van de gewasbescherming in relatie 

met de functionele agrobiodiversiteit 
Op pagina 47 wordt € 2 miljoen besteed aan volhoudbare 
landbouw. Betreft dat bovengenoemde drie punten?    
Hoe zijn de aanbevelingen van het rekenkamer rapport 
Landbouwtransitie hierin verwerkt?    
Graag nadere toelichting op de opdeling van dit bedrag.  

Het bedrag zoals genoemd betreft hoofdzakelijk co-financiering voor 
POP openstellingen. De exacte invulling van deze openstellingen is 
nog niet gemaakt, daarom is ook nog niet te zeggen aan welke 
inhoudelijke punten dit gekoppeld wordt. Wel is onze beleidsmatige 
inbreng gebaseerd op het Uitvoeringsprogramma Landelijk gebied 
waar in de landbouwtransitie de onderwerpen bodem en water 
leidend zijn.  

Zoals ook door ons aangegeven tijdens de behandeling van het 
rekenkamer rapport in Provinciale Staten worden de aanbevelingen 
hiervan nader uitgewerkt in overleg met PS en in het kader van het 
Zeeuwse gebiedsprogramma NPLG. 

2023-54 SGP Pagina 38 Faunabeheer 
Wij horen van agrariërs die wildschade (bijvoorbeeld van 
ganzen) willen melden dat door de ingewikkelde wijze van 
digitaal formulieren invullen men vaak maar afziet van 
schade melden. 
Ook het bedrag dat bij het indienen moet worden betaald, 
vormt een drempel. 
1. Herkent GS deze klachten over de ingewikkeldheid van 
het invullen van het schadeformulier faunaschade? 
2. Zo ja, wat is hieraan gedaan? 
3. Is al eens overwogen om het bedrag te verlagen voor 
het indienen van een schademelding? 

We hebben de klachten over ingewikkeldheid van digitale formulieren 
eerder gehad via de ZLTO. Hierover is overleg geweest (en nog 
steeds in IPO verband) met BIJ12. De klachten waren het ergst toen 
net gestart was met www.mijnfaunazaken.nl. Een aantal handelingen 
moesten eenmalig gedaan worden omdat het een nieuw systeem 
was via de website. Inmiddels zijn een hoop startproblemen opgelost 
en is er meer uitleg op de site. Voor een aantal mensen blijft digitaal 
sowieso een probleem. Zij kunnen bellen en worden telefonisch 
geholpen.  

Het bedrag Ad € 300 dat vooraf betaald dient te worden, wordt in de 
provincie Zeeland terugbetaald wanneer de aanvraag terecht is. Het 
is dus een soort statiegeld regeling. Dit is in Zeeland en een aantal 
provincies al jaren zo. Er is nog steeds een aantal provincies waar 
men de € 300 niet terugkrijgt. Wij vinden de statiegeld regeling billijk. 
Het voorkomt namelijk wel dat er veel onterechte aanvragen worden 
gedaan en terechte aanvragers krijgen het terug.  

2023-55 SGP  Begroting 2023 pagina 52 
Visserij 

Eind 2022 is de werkgelegenheid in de visserij en 
aquacultuursector minimaal op hetzelfde niveau. Deze 
doelstelling lijkt niet te worden gehaald, aangezien het 

Van 1 oktober tot 31 november 2022 is een saneringsregeling 
opengesteld door het ministerie LNV. Visserijbedrijven die vissen op 
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aantal (garnalen) vissers dat stopt toeneemt en de 
aanverwante bedrijven daar ook last van hebben.   
Graag nadere duiding.  

Soorten waarvan het quotum gekort is in het kader van de Brexit 
kunnen hiervan gebruik maken (dus geen garnalenvissers). Naar het 
zich laat aanzien zullen ook enkele Zeeuwse bedrijven hier gebruik 
van maken, wat uiteraard leidt tot een afname van de 
werkgelegenheid. In hoeverre dit van invloed is op de totale 
werkgelegenheid in de sector valt nog niet te voorspellen. Een deel 
van de opvarenden zal bijvoorbeeld elders in de sector werk vinden.  

2023-56 SGP  Begroting 2023 pagina 53 
Visserij  

Ondersteunen van kansrijke innovaties en nieuwe 
ontwikkelingen in de visserij- en aquacultuursector.  
Hiertoe ondersteunen we ten minste 4 initiatieven.  
Welke 4 initiatieven worden bedoeld?     
Graag nadere toelichting daarop.  

Welke initiatieven we in 2023 zullen ondersteunen valt nog niet te 
zeggen. Ons streven is minimaal 4 kansrijke innovaties of nieuwe 
ontwikkelingen te steunen. Initiatieven kunnen door het bedrijfsleven 
aan ons worden voorgelegd.   

2023-57 SGP  Begroting 2023 pagina 53 
Visserij  

Binnen de tastforce mosselkweek Voordelta onderzoeken 
we de mogelijkheden om mosselen op de Noordzee te 
kweken. Graag korte toelichting op huidige stand van 
zaken.   

Binnen de Taskforce werken de mosselsector, het ministerie LNV, de 
provincie Zeeland en de NMO’s samen om dit initiatief te realiseren. 
Als locatie voor verschillende pilotprojecten mikt de mosselsector op 
de Voordelta. Hiervoor zijn de benodigde vergunningen (RWS, min 
LNV) nog niet verkregen. Overleg hierover loopt nog. Van de zijde 
van de provincie dringen we aan op goede afstemming met andere 
gebruikers van de Voordelta, waaronder de garnalenvissers.  

2023-58 SGP  Begroting 2023 pagina 63 
Binnenvaart  

In samenwerking met deze partners wordt een 
actieprogramma voor de binnenvaart opgesteld. Er lijken 
geen concrete investeringen voor het jaar 2023 vermeld.  
Graag nadere duiding in het licht van de urgentie van de 
problematiek.   

Momenteel is er overleg met North Sea Port en RWS over 
intensivering van de samenwerking. Het doel van de samenwerking 
is met deze en landelijke partners een gestructureerde en regionale 
aanpak te ontwikkelen. In het eerste kwartaal van 2023 zal naar 
verwachting het actieprogramma “binnenvaart Zeeland” vastgesteld 
worden. Ook vindt er intensief overleg met KBN (voormalig 
Schuttevaer) plaats. We denken dat we door de samenwerking 
gebruik kunnen maken van de huidige beschikbare budgetten.  
Mocht lijken dat er extra investeringen nodig zijn, waarvoor 
onvoldoende dekking is, dan komen wij daarop in de 2023 terug. 

2023-59 SGP Pagina 66 Verkeersveiligheid 
In 2022 zijn er al veel eenzijdige ongevallen geweest. 
Helaas vaak met dodelijke afloop. 
Is GS met de SGP-fractie van mening dat er meer door de 
politie gecontroleerd dient te worden op rijden onder 
invloed van alcohol / drugs? Als ook meer controleren op 
het gebruik van de mobiele telefoon onder het rijden? 

1. In hoeverre is er meer politiecapaciteit nodig? 
Of de oorzaken van verkeersongevallen in Zeeland ook alcohol- / 
drugsgebruik zijn, is niet altijd bekend. Vanwege AVG redenen 
krijgen wij deze gegevens niet van de Politie. Verkeersongevallen 
kunnen ook door afleiding worden veroorzaakt, snelheid of 
weersinvloeden of veranderde wegomstandigheden. Dat er meer 
gecontroleerd moet worden, zijn we het mee eens. Bekend is echter 
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1. In hoeverre is er meer politiecapaciteit nodig? 
2. Welke inspanningen zijn er geweest om dit onder de 
aandacht te brengen van de verantwoordelijke 
leidinggevenden  en/of bewindspersonen? 
3. Waarin heeft dit geresulteerd? 

dat de politiecapaciteit beperkt is. Vanuit het ROVZ leveren we de 
nodige gegevens aan, die op de agenda staan bij de 
driehoeksoverleggen met Politie en OM. Waar zij echter prioriteit aan 
geven, hebben wij verder geen invloed op. 
De vraag is of je met meer politiecapaciteit het probleem op kan 
lossen. Het gedrag in het verkeer kan allerlei redenen hebben. 
Corona heeft hier zeker geen goede invloed op gehad. Alleen 
handhaving is overigens niet voldoende. De kracht zit in de 
combinatie van (burger)participatie, gedragsbeïnvloeding, 
handhaving en mogelijk infrastructurele ingrepen. Handhaving is 
onderdeel van een groter geheel. 
 
2. Welke inspanningen zijn er geweest om dit onder de aandacht te 
brengen van de verantwoordelijke leidinggevenden en/of 
bewindspersonen? 
Informatie en advies vanuit het ROVZ richting de 
driehoeksoverleggen met Politie en OM. Informatie richting 
burgemeesters en beleidsmedewerkers van gemeenten, zodat wij 
met de wijkagenten kunnen bekijken wat nodig en mogelijk is binnen 
hun gemeente. Ook bij campagnes stemmen wij inzet van 
handhaving af met Politie. 
 
3. Waarin heeft dit geresulteerd? 
Samenwerking met Politie bij controles en campagne inzetten. 
Daarnaast staat het onderwerp op de agenda en wordt het 
meegenomen in prioritering van OM en Politie. 

2023-60 SGP Pagina 76 Erfgoed 
De SGP-fractie vernam dat we als provincie vergeleken 
met andere provincies weinig aanvragen indienen voor 
landelijke restauratiesubsidies. En dat we daardoor dus 
subsidiegeld laten liggen in Den Haag. Terwijl er zoveel 
cultuurhistorische objecten zijn, die dringend restauratie 
nodig hebben. 
1. Klopt deze informatie? 
2. Zo ja, wat is hiervan de oorzaak? 
3. Wat heeft GS het afgelopen jaar gedaan om dit om te 
buigen? 

1. Klopt deze informatie? 
Zeeland zou meer SIM kunnen aanvragen dan nu het geval is. SIM is 
echter geen oplossing voor monumenten die nu gerestaureerd 
moeten worden omdat voor de SIM een monument al in goede staat 
moet verkeren. Wel is de SIM een goed instrument als steuntje in de 
rug waardoor wellicht geen restauratiesubsidie (meer) nodig zijn voor 
een bepaald monument 
 
2. Zo ja, wat is hiervan de oorzaak? 
De oorzaak is drieledig: 
1.Het aanvragen is relatief veel moeite. De SIM is een subsidie die 
uitgaat van de herbouwwaarde van het object waar subsidie voor 
wordt aangevraagd. Bijvoorbeeld een boerenschuur heeft een 
herbouwwaarde van € 1 miljoen. Dan krijgt een eigenaar maximaal 
3% van die herbouwwaarde en maximaal 60% van de gemaakte 
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kosten aan subsidie. Dat zou betekenen dat dit in dit geval maximaal 
€ 30.000 is, ook al zijn de onderhoudskosten € 20.000 per jaar. 
vanzelfsprekend, hoe lager de herbouwwaarde, hoe minder subsidie. 
Om deze subsidie aan te vragen moet men eerst weten wat de 
herbouwwaarde is van het monument. Als het goed is staat dat op de 
verzekering, maar soms moet het opnieuw worden bekeken. 
Vervolgens moet een 6 jarig onderhoudsplan gemaakt worden (kost 
geld), daar hoort dan weer een officiële begroting bij (kost geld) die 
gecontroleerd wordt door de rijksdienst, en er moet een inspectie 
gedaan zijn door de monumentenwacht of een andere onafhankelijke 
club (kost geld). Dan is het ook nog niet zeker of je de subsidie deze 
ronde wel krijgt, want ook het Rijk heeft structureel overvraag. 
2.In zeeland zijn weinig Professionele Organisaties voor 
Monumentenbehoud (POM). POM krijgen, samen met eigenaren van 
werelderfgoed, voorrang als het budget niet toereikend is. Er is 
recent een studie gedaan naar de SIM door Dialogic en Hylkema, 
daar staat in dat vooral onder professionele organisaties de SIM vrij 
goed bekend is, maar dat bij particulieren die kennis wat achterblijft. 
3. De bekendheid van de subsidie bij particulieren loopt in Zeeland, 
net als in andere provincies, wat achter. Veel eigenaren van niet-
woonhuismonumenten weten er niet van of zien door de bomen het 
bos niet om de subsidie aan te vragen. 
 
3. Wat heeft GS het afgelopen jaar gedaan om dit om te buigen? 
In de uitvoeringsagenda van het koersdocument Zeeuws Erfgoed 
krijgt dit een plek. De verkenning geeft aan dat een uitgebreide 
pagina op Zeeland.nl en het oprichten van een “subsidie-
informatiepunt” vanuit de Provincie daar goede oplossingen voor 
kunnen zijn.   

2023-61 SGP Begroting / Najaarsnota De concrete uitvoering van de Bosvisie is niet terug te 
vinden in de stukken. Wat is er uitgevoerd en wat gaat er 
uitgevoerd worden? Graag een goede verwijzing en 
toelichting waar dit te vinden is / wat de plannen zijn die 
uitgevoerd zijn in 2022 en wat de concrete plannen zijn 
voor 2023. 

Op dit moment wordt de mogelijkheid van  een regeling verkend voor 
het uitvoeren van de bosvisie. Voor dit jaar zijn een aantal 
pilotprojecten gesubsidieerd. Deze acties zijn niet los opgenomen in 
de begroting, maar maken onderdeel uit van de doelstelling 
Natuurbeleving, -verbreding en verbinding. 

2023-62 D66 Pagina 44 Welke steun krijgen de koplopers in de kringlooplandbouw, 
zoals biologische en natuur inclusieve kringloopboeren, 
vanuit de provincie om hun bedrijf voort te zetten binnen 
de gebiedsgerichte aanpak.? 

Ons beleid voor de transitie naar een volhoudbare landbouw staat 
beschreven in ons Uitvoeringsprogramma Landelijk gebied. Hierin 
staan welke beleidsthema’s en onderwerpen wij ondersteunen, 
bijvoorbeeld bodem en zoet water. Individuele ondernemers kunnen 
gebruik maken van POP regelingen en kennisprojecten. Hier zijn 
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Welke steun krijgen landbouwers die deze stap willen 
maken naar kringlooplandbouw van de provincie?  

reeds veel ondernemers bij betrokken, ook biologische boeren. Hoe 
dit verder concreet in de gebiedsgerichte aanpak uitgewerkt zal 
worden is nog niet bekend daar deze ontwikkeling nog in de 
opstartfase zit. 

2023-63 D66 Pagina 102 Kunnen we uitgesplitst krijgen welk bedrag van de 
genoemde 2.989 miljoen er naar klimaatadaptatie gaat en 
welk bedrag naar voldoende zoet water gaat?    

€ 1,7 miljoen gaat naar zoetwater. 
€ 1,3 miljoen naar klimaatadaptatie. 
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